
Het studiejaar is inmiddels enkele maanden 
bezig. De colleges zijn begonnen en 
onze studenten bereiden zich voor op 
de tentamenperiode in januari. Helaas 
mochten we dit jaar geen nieuwe studenten 
verwelkomen, maar we blijven geloven 
dat God ook in onze tijd mensen roept tot 
het priesterschap en dat er altijd mensen 
zullen zijn die horen naar wat Hij hen 
te zeggen heeft. In dit kader vond op 7 
november j.l. een Impulsdag plaats over 
roepingenpastoraat. Vanuit het hele land 
waren mensen naar Utrecht gekomen 
om elkaar te ontmoeten en zich te laten 
inspireren. Elders in deze Nieuwsbrief treft u 
een verslag aan van deze Impulsdag.

Nog even en dan is het zover. Dan mogen we weer 
gedenken dat hemel en aarde met elkaar verbonden 
zijn in een weerloos mensenkind, dat God en mens 
tegelijk is. Paus Franciscus heeft het heel treffend 
verwoord toen hij enkele jaren geleden in een preek 
aan het begin van de advent zei: Kerstmis is niet 
louter een herdenking of een jaarlijks terugkerend 
feest. Het is niet enkel de herinnering aan iets moois 
of een paar gezellige dagen. Kerstmis is vooral een 
ontmoeting … een ontmoeting met Jezus. 

Daarmee raakt hij de kern van het Kerstfeest. Als 
de engel tot de herders zegt: Heden is u een Redder 
geboren, Christus de Heer, dan gaan ze direct op 
zoek naar het Kind in de kribbe. En het komt tot een 
bijzondere ontmoeting, een ontmoeting die hun leven 
verandert. Als de wijzen uit het Oosten de ster aan de 
hemel zien staan, dan laten ze al hun vooroordelen 
achter zich en gaan op weg naar Bethlehem. Daar 
vinden ze het Kind en gaan voor Hem door de knieën. 
Een ontmoeting die hun leven zozeer verandert dat ze 
uiteindelijk als andere mensen teruggaan naar huis. 

Met Kerstmis worden ook wij geroepen om op weg te 
gaan naar Bethlehem, om het Kind te ontmoeten. Ook 
ons wordt gevraagd onze eigen zekerheden los te laten 
en voor Hem door de knieën te gaan. Want in dat Kind 
ontmoeten we God zelf, is het God zelf die zijn handen 

naar ons uitstrekt en ons toelacht. In het kleine Kind 
in de kribbe zien we wie God is. De apostel Paulus zegt 
niet voor niets: Jezus is het beeld van de onzichtbare 
God (Kol. 1, 15). En deze God eist geen bijzondere 
dingen van ons. Hij vraagt alleen om ons hart voor 
Hem te openen. Zodat Hij bij ons kan komen en ons 
leven kan veranderen. 

Kerstmis is daarom bij uitstek het feest waarop de 
relatie met God een nieuwe impuls krijgt. Door een 
persoonlijke ontmoeting met het Kind in de kribbe. 
Daarmee is Kerstmis niet alleen een verhaal van lang 
geleden, een verhaal van engelen en herders … maar 
een verhaal dat ertoe doet, dat van belang is voor 
onze wereld, voor onze Kerk, voor ons eigen leven. 

Graag maak ik van de gelegenheid gebruik om u 
hartelijk te danken voor uw gebed, uw verbondenheid 
en uw financiële steun. Voor de één is het mogelijk iets 
meer te geven, voor een ander is het mogelijk meer 
voor ons te bidden. Ik wens u een zalig Kerstmis en 
Gods zegen voor het nieuwe jaar. Dat het voor u allen 
een jaar des Heren mag zijn, een jaar van vreugde en 
vrede!

Rector P. Kuipers 

Afbeelding: voorzijde kerstkaart 2018 van het Ariëns-
instituut met daarop de kerststal van het instituut.
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De ontmoeting met een Kind

Naast de eigen diocesane priesteropleiding 
organiseert het Ariënsinstituut in samen-
werking met de Diocesane Kerkelijke Caritas 
Instelling (DKCI) vanaf dit studiejaar nog 
drie opleidingen: tot onbezoldigd permanent 
diaken, catecheet en diaconaal assistent.

In de vorige edities van de Nieuwsbrief hebben 
wij u geïnformeerd over de opzet van deze nieuwe 
opleidingen. Langzaam maar zeker kwamen de 
aanmeldingen binnen. Vier kandidaten voor de 
opleiding en vorming tot onbezoldigd permanent 
diaken, acht kandidaten voor de opleiding tot 
catecheet en twee voor de opleiding tot diaconaal 
assistent. Het eerste (basis)jaar volgen de drie 
groepen studenten gezamenlijk. De jaren daarna is het 
programma gericht op de onderscheiden opleidingen. 

Op zaterdag 15 september j.l. kwamen veertien 
enthousiaste mensen naar het Ariënsinstituut voor 
de eerste cursusdag. Het was allemaal nog wat 
onwennig, maar na een eerste kennismaking bleek dat 
alle aanwezigen vanuit dezelfde motivatie deelnemen 
aan deze opleidingen, namelijk om meer toegerust 
te worden en uiteindelijk hun steentje te kunnen 
bijdragen aan de opbouw van de Kerk. Deze eerste 
dag stond in het teken van introductie: een inleiding 
op het geloof en de relatie van God en mens en een 

inleiding in de organisatie van de parochie. Inmiddels 
heeft ook de tweede cursusdag plaatsgevonden en 
tijdens die bijeenkomst werden de cursisten ingeleid 
in het Oude Testament en in het katholiek sociaal 
denken. Voor dit kalenderjaar staat nog een dag op 
het programma over het Nieuwe Testament en de 
sociologische kant van de Kerk in Nederland. 

De diakenkandidaten gaan nóg voortvarender te 
werk: wegens hun bijzondere ambt en de eisen die 
de Kerk stelt aan hun vorming en opleiding volgen zij 
veertien in plaats van zeven cursusdagen. Op deze 
dagen worden eerdere thema’s uitgediept en is er ook 
aandacht voor de onderdelen die typisch zijn voor het 
leven als diaken. 

Het is de bedoeling dat – bij voldoende belangstelling 
– in september 2019 een nieuw eerste jaar van start 
gaat. Meer informatie over criteria en aanmelding is 
te vinden in de folders die in de kerken liggen maar 
vindt u ook op www.ariensinstituut.nl/opleidingen. 
Belangstellenden kunnen zich melden tot 1 juni a.s.. 
Voor diakenkandidaten is dat 1 maart a.s. in verband 
met enkele voorbereidende bijeenkomsten in het 
voorjaar. 

Op deze plaats willen wij vragen om gebed voor alle 
cursisten en om zegen over de opleidingen. 

Nieuwe diocesane opleidingen van start

Afbeelding voorzijde: Kerststal op het Ariënsinstituut (detail)

Dr. Anton ten Klooster treedt op 1 januari 
2019 aan als studierector van de Utrechtse 
priesteropleiding het Ariënsinstituut. 
Daarmee is hij tevens verantwoordelijk voor 
het theologicum Johannes Paulus II, de 
HBO-priesteropleiding van het Aartsbisdom 
Utrecht en de bisdommen Breda en 
Rotterdam. De Utrechtse aartsbisschop 
kardinaal Eijk heeft hem in deze taak 
benoemd voor de omvang van 0,3 FTE, 
in aanvulling op zijn taken aan de Tilburg 
School of Catholic Theology.

Met deze uitbreiding van de staf wordt het omvang-
rijke takenpakket van rector Patrick Kuipers enigszins 
verlicht. Kuipers over deze aanstelling: “Hiermee wordt 
voorzien in een belangrijke taak, namelijk de verant-
woordelijkheid voor de academische vorming van de 
priesterstudenten. Ik zie uit naar de samenwerking.” 
De studierector is onder meer verantwoordelijk voor 
de studievoortgang van de priesterstudenten, de af-
stemming van studieprogramma’s met de universiteit 
en de inrichting van een leergang voor studenten die 

de HBO-priesteropleiding 
volgen via het theologicum.

Anton ten Klooster 
(1983) volgde zijn 
priesteropleiding aan het 
Ariënskonvikt en werd in 
2010 tot priester gewijd. 
In 2018 promoveerde 
hij cum laude aan 
Tilburg University op een 
proefschrift over de uitleg van de zaligsprekingen door 
de heilige Thomas van Aquino. Na zijn promotie kreeg 
hij een aanstelling als universitair docent theologie aan 
deze universiteit. Zijn vervolgonderzoek gaat over het 
thema bekering. Ten Klooster is blij met zijn nieuwe 
taak. “De verantwoordelijkheden van een studierector 
sluiten goed aan bij het geven van onderwijs en het 
doen van onderzoek aan de universiteit. Ik ben blij 
dat ik op deze manier een steentje kan bijdragen 
aan de vorming van jonge mensen, dat is ontzettend 
belangrijk voor de toekomst van het Aartsbisdom 
Utrecht.”

Studierector voor Ariënsinstituut



Onder het motto ‘Beter horen’ organiseerde 
het Interdiocesaan Roepingen Overleg (IRO) 
op 7 november (Hoogfeest van H. Willibrord, 
patroon van de Nederlandse Kerkprovincie) 
in Utrecht een landelijke impulsdag over 
roepingen in de parochie. Centraal tijdens 
de dag stond de geloofsgemeenschap als 
omgeving om Gods roepstem te leren ver-
staan. Vanuit allerlei parochies en religi-
euze gemeenschappen waren 
vertegen-
woordigers 
aanwezig bij 
wie de pas-
torale zorg 
rond jeugd, 
jongeren en 
roeping in 
handen ligt. 

De impulsdag 
begon met een Eucharistieviering 
in de St. Catharinakathedraal met 
kardinaal Eijk als hoofdcelebrant. 
In de Nicolaïkerk verzorgde de 
Rotterdamse bisschop Van den 
Hende aansluitend een lezing over 
het thema ‘Beter horen’. Na de 
lunch volgden drie presentaties 
over ‘best practices’, waarna de dag werd afgesloten 
met een forumdiscussie. De circa 120 aanwezigen 
waren blij met dit initiatief van het IRO, zo bleek 
tijdens de ontmoetingen in de pauze en bij de 
afsluitende borrel.

Kardinaal Eijk vertelde in zijn preek hoe God zijn eigen 
roeping had gered door de komst in 1969 van een 
priester en diens huishoudster naar Eijks geboortedorp 
Duivendrecht: zij boden hem op geloofsgebied de hou-
vast die hij nodig had. “Velen hebben bij de ontdek-
king van hun bijzondere roeping en hun groei daarin 
heel veel te danken aan priesters, diakens en religi-
euzen, maar ook aan andere gelovigen die voor hen 
echte inspiratiebronnen waren,” aldus de kardinaal. 

In zijn lezing benadrukte mgr. Van den Hende dat 
horen “niet alleen een technisch verhaal is, horen 
is niet alleen een kwestie van het aanschaffen van 
een apparaat,” aldus de Rotterdamse bisschop. Ook 
wanneer het gaat om roeping “is horen niet louter 
een kwestie van techniek, niet alleen iets van de 
oren. Het gaat om heel de mens die in kracht van zijn 
geloof wordt aangesproken door God. Roeping heeft te 
maken met het leven in geloof.” 
Van den Hende vroeg zich af of onze geloofsgemeen-
schap werkelijk de plek is om Gods roepstem te horen 

en te leren verstaan, en of roeping een kwestie is van 
beter horen of je alleen maar voegen. Daarom kwam 
hij met een aantal aanvullingen op ‘beter horen’: om 
het verband te zien tussen geloof en roeping, moeten 
we ‘beter kijken’. Roeping en gebed horen bij elkaar, 
daarom moeten we ook ‘beter bidden’. De volgende 
stap is ‘meer binden’: aan Christus, aan de Kerk, aan 
elkaar. Verder moeten we ‘beter buigen’ om Gods 
roepstem te verstaan. Mensen zijn vaak overtuigd van 

hun eigen zwakheden, dat vraagt volgens 
mgr. Van den Hende 

om ‘meer 
vertrouwen’. 
Met het oog op 
de menselijke 
vrijheid, die 
bij jongeren 
vaak leidt tot 
uitstelgedrag, 
is ‘beter kiezen’ 
van belang. Ten 
slotte is er ‘meer 

toeleg op de roeping tot 
heiligheid’ nodig. Zo kan 
de geloofsgemeenschap 
meer dan nu het geval 
is “een omgeving zijn 
om Gods roepstem te 
verstaan.”

De Rotterdamse priester Michel Remery, bekend van 
het project ‘Twitteren met GOD’, breidde voor zijn 
presentatie de ondertitel van de dag uit tot ‘De virtuele 
geloofsgemeenschap als omgeving om Gods roepstem 
te leren verstaan’. In enkele ‘stapstenen naar roeping’ 
voerde hij de toehoorders mee langs de kansen en 
uitdagingen die hij ziet rond roepingenpastoraat. 
Zuster Madeleine Bouman uit Zutphen is lid van de 
congregatie van de Missiezusters van het Kostbaar 
Bloed. Via de website ‘Gast in de klas’ kunnen 
schoolklassen op excursie naar haar klooster in Noord-
Brabant. Dat aanbod blijkt te werken: zo had ze daags 
voor de impulsdag een groep van 90 scholieren over 
de vloer. En op weg naar Utrecht was ze die ochtend in 
de trein aangesproken door een student: ‘Bent u een 
echte non?’ Dat soort momenten is belangrijk, aldus 
zr. Madeleine, die met deze voorbeelden bovendien 
aantoonde dat de in het kader van jongeren- en 
roepingenpastoraat veel gestelde vraag ‘Waar vinden 
we de jongeren?’ zich met een dergelijke benadering 
niet moeilijk laat beantwoorden. 
De laatste spreker was mgr. De Jong, hulpbisschop 
van Roermond. Hij deelde een aantal ervaringen die 
hij opdeed tijdens de recente Bisschoppensynode over 
‘Jongeren, het geloof en de onderscheiding van de 
roeping’. 

Dag over roepingen in voetspoor van Willibrord
De afgelopen zomervakantie was voor mij 
een intensieve maar erg leuke periode. 
De vakantie begon met het lopen van het 
Pieterpad. Samen met mijn goede vriend 
Bas heb ik in 22 dagen Nederlands langste 
wandelroute – van Pieterburen naar de 
Sint-Pietersberg (Maastricht), ca. 500 km – 
gelopen. Onderweg sliepen we meestal op 
een trekkersveldje, maar we hebben ook 
veel bij familie en vrienden gelogeerd.

De eerste dagen waren fysiek het zwaarst (we hadden 
erg weinig getraind en dit was voor ons beiden de 
eerste keer dat we een lange afstand liepen) en we 
spraken dan ook weinig tijdens het wandelen. Dat 
hebben we daarna echter ruimschoots ingehaald. 
Tijdens het lopen hebben we natuurlijk elkaar meer 
leren kennen, maar ik vond het ook erg waardevol om 
de geografie en topografie van Oost-Nederland lijfelijk 
te ondervinden. Het was soms zwaar, maar onze 
ouders hebben heel wat kilometers gereden zodat we 
tijdens de heetste dagen niet met een volle backpack 

hoefden te lopen. Met dank aan hen waren ook die 
heetste dagen wel vol te houden.
Na aankomst op de Sint-Pietersberg zijn Bas en ik 
gelijk doorgegaan naar de locatie van het Kinderkamp 
van het Aartsbisdom in Haarle, waar we beiden als 
leiding aan deelnamen. Samen met iemand anders 
heb ik een team van acht kinderen begeleid bij de 
spelletjes en activiteiten. Ik vond het erg leuk om 
de dynamiek van zo’n kinderkamp te ervaren en om 
te merken hoe er in een paar dagen tijd een hechte 
groepsband kan ontstaan tussen kinderen onderling en 
ook met de leiding. Leuke afsluiting van het kamp was 
dat ons team de kampcompetitie won.
Na het kinderkamp had ik precies één dag om 
bij te komen, voor ik weer verder ging naar 
mijn zomerstage. De laatste twee weken van de 
zomervakantie heb ik doorgebracht bij pastoor Marc 
Oortman in Delden. Die weken heb ik met hem 
meegelopen in zijn parochies in Twente. Vanwege 
de vakantie had hij het relatief rustig, dus ik heb 
eigenlijk vooral eucharistievieringen meegemaakt. Ik 
had van pastoor Oortman als taak gekregen om in 

de doordeweekse vieringen 
een inleidend woordje te 
houden bij de lezingen van 
de dag. Samen hebben 
we er veel aandacht aan 
besteed hoe ik dat duidelijk 
over kan laten komen via 
de geluidsinstallatie van 
een groot kerkgebouw. 
Daarnaast heb ik een 
inkijkje gehad in het 
alledaagse reilen en zeilen 
van de parochie en bovenal 
kunnen genieten van de 
gastvrijheid van pastoor 
Oortman en van de mooie 
omgeving. Al met al heb 
ik dus een drukke maar 
ook erg leuke en leerzame 
vakantieperiode gehad. 

De zomer van Rik Ledoux

Hoewel het nog enkele maanden 
duurt, willen we u nu al wijzen op de 
Ontmoetingsdag voor de leden van de 
Diocesane Gebedskring. Deze dag zal 
plaatsvinden op zaterdag 11 mei 2019 in 
Utrecht. U bent van harte uitgenodigd om 
aan deze dag deel te nemen en andere leden 
van de Gebedskring te ontmoeten.

De dag begint om 11.00 uur met een Pontificale 
Eucharistieviering in de St. Catharinakathedraal 
(Lange Nieuwstraat 36). Daarna zal u een lunch 
worden aangeboden en vindt het middagprogramma 
plaats. 

Wij hopen dat u deze datum al vast in uw agenda wilt 
reserveren en dat we op uw komst mogen rekenen.

Ontmoetingsdag Gebedskring 2019


